
Gminne inwestycje 
cieszą mieszkańców

     Tyle się tu jeszcze nie robiło. 
Mijający rok to czas boomu in-
westycyjnego w gminie Sławno. 
I to pomimo trwającego kryzy-
su gospodarczego. 

Po latach zastoju ruszyła reali-
zacja potrzebnych gminie in-
westycji. Na początku listopada 
byliśmy świadkami oficjalnego 
otwarcia pierwszego w gmi-
nie Sławno kompleksu boisk 
sportowych wybudowanego w 

ramach programu „Moje bo-
isko - ORLIK 2012”. W skład 
kompleksu sportowego wcho-
dzą dwa boiska (jedno do piłki 
nożnej i drugie wielofunkcyj-
ne – do koszykówki, siatkówki, 
tenisa ziemnego, piłki ręcznej) 
oraz budynek sanitarno – szat-
niowy. Nawierzchnia boiska 
piłkarskiego o wymiarach 30 m 
x 62 m jest wykonana z trawy 
syntetycznej, natomiast boiska 
wielofunkcyjnego z poliureta-

Drodzy 
Mieszkańcy 

Gminy Sławno!
     Mija kolejny rok. Nasza Gmi-
na zmienia się dosłownie z dnia 
na dzień. Do urzędu docierają 
informacje, że wielu z Was chce 
wiedzieć, co dzieje się na  naszym 
terenie. 
    Więcej: chcecie uczestniczyć 
w zmianach, kreować swoją Małą 
Ojczyznę, ulepszać i upiększać Ją 
oraz przyczyniać się do Jej rozwo-
ju.
     Ważny jest przy tym przepływ 
informacji oraz wyjaśnienie wielu 
spraw (także tych trudnych). Stąd 
pomysł, na wydanie gazety, w 
której podsumujemy to, czym żyli 
mieszkańcy gminy Sławno w mi-
jającym roku, pokażemy jakie są 
dokonania samorządowców oraz 
co planujemy w roku nadchodzą-
cym. 
     Mam nadzieję, że ten sposób 
przekazu informacji okaże się in-
teresujący i spodoba się Naszym 
Czytelnikom. Planujemy, że gaze-
ta taka będzie wydawana cyklicz-
nie. 
     Jednocześnie proszę o po-
dawanie swoich uwag i sugestii, 
a także propozycji, co powinno 
się znaleźć w przygotowywanym 
przez nas wydawnictwie, tak aby 
odzwierciedlało ono to, co fak-
tycznie dzieje się naszym terenie. 
Do współpracy przy jej redagowa-
niu zapraszam wszystkich miesz-
kańców Naszej Gminy, zapraszam 
literatów, twórców poetów itd., 
którzy chcieliby publikować swoje 
prace. Te łamy będą otwarte dla 
Was.
   Z góry dziękuję za  wszelkie 
uwagi, przesłane do Urzędu Gmi-
ny w Sławnie tel. 59 810 75 26 
lub e-mailowo: 
sekretariat@gminasławno.pl

Ryszard Stachowiak
Wójt Gminy Sławno

Gmina potrafi 
się bawić

O dożynkach i innych imprezach plenerowych, w których udział 
brali mieszkańcy gminy Sławno czytaj na str 4 i 5

nu. Całkowity koszt inwestycji 
wyniósł 1.108.300 zł, z czego 
wkład własny Gminy Sławno 
– 275.300 zł, dofinansowanie 
Ministerstwa Sportu – 500.000 
zł, a dofinansowanie Urzędu 
Marszałkowskiego Wojewódz-
twa Zachodniopomorskiego – 
333.000 zł. Początkowo obiekt 
ten miał stanąć w Gwiazdowie, 

ale okazało się, że teren, na któ-
rym miał być zbudowany nie 
należy do gminy. To spowodo-
wało inną lokalizację Orlika (a 
pośrednio likwidację tamtejszej 
szkoły). Obecnie realizowane są 
także inne, warte ponad 5 mln. 
zł zadania inwestycyjne. 
  O tym gdzie powstają i ile kosz-
tują czytaj wewnątrz numeru 

Wszystkim Mieszkańcom Gminy Sławno 
życzymy, 

aby zbliżające się Święta Bożego Narodzenia 
upłynęły w miłej, rodzinnej atmosferze, 

w zdrowiu i spokoju, 
a Nowy 2012 Rok, 

przyniósł wiele sukcesów w życiu prywatnym i zawodowym

        Marta Hołowata                          Ryszard Stachowiak
Przewodnicząca Rady Gminy                Wójt Gminy Sławno

Z Orlika przy szkole we Wrześnicy korzystają uczniowie i dorośli. Jest czynny codziennie do godz 17.
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Ponad 793 tys zł dofinaso-
wania (całość inwestycji: 
944 930,33 zł) może otrzy-
mać Gmina Sławno na 
Centrum Promocji Rzeki 
Wieprzy w Pomiłowie.

Wniosek naszej gminy zna-
lazł się wśród 20 zakwalifi-
kowanych do skorzystania 
z dotacji z Darłowskiej Lo-
kalnej Grupy Rybackiej. W 
ramach projektu powstanie 
budynek w formie szachul-
cowej z wyposażeniem oraz 
zagospodarowaniem przy-
ległego terenu: ogrodzenie, 
droga dojazdowa i parkingi, 
chodnik, taras rekreacyjny, 

placyk gospodarczy.
Celem projektu jest promo-
cja walorów przyrodniczych 
i turystycznych zarówno 
rzeki Wieprzy jak i terenów 
ją otaczających, w tym pro-
mocja sieci Natura 2000 po-
przez wybudowanie i wypo-
sażenie budynku Centrum, 
w którym przeprowadzane 
będą zajęcia, szkolenia, se-
minaria z zakresu edukacji 
przyrodniczej dla dzieci, 
młodzieży szkolnej, uczest-
ników zielonych szkół, 
mieszkańców powiatu sła-
wieńskiego oraz turystów. 
W ramach zajęć prezento-
wane będą filmy edukacyj-

ne i przyrodnicze związane 
z siecią Natura 2000, rzeką 
Wieprzą, florą i fauną regio-
nu. Sala ekspozycyjno-kon-
ferencyjna zostanie wyposa-
żona w plansze edukacyjne, 
mapy regionu oraz oszklone 
witryny i gabloty, w których 
prezentowane będą ekspo-
naty ptaków, ryb, gadów. 
W pracowni dydaktycznej 
znajdować się będzie kom-
puter wraz z łączem inter-
netowym, który będzie do 
dyspozycji turystów jak i 
odwiedzających. Centrum 
będzie również miejscem 
spotkań miejscowej spo-
łeczności.                   (r)

    Gmina Sławno znalazła się 
wśród beneficjentów   projektu 
Regionalna Platforma Cyfrowa 
Dorzecza Wieprzy i Grabowej. 
Projekt znalazł się na 7 miejscu 
listy rankingowej projektów skie-
rowanych do dofinansowania w 
ramach działania Infrastruktura 
Społeczeństwa Informacyjnego. 
   Razem z partnerami, którym li-
deruje Miasto Sławno, na budowę  
infrastruktury światłowodowej i 
radiowej na terenie powiatu sła-
wieńskiego dostanie 9 594 870,00 
zł dofinansowania z Regionalnego 
Programu Operacyjnego (wartość 
inwestycji to 12 793 160,00 zł). 
Mieszkańcy gminy dzięki reali-
zacji projektu zyskają na swoim 
terenie nowoczesną infrastrukturę 
teleinformatyczną, dzięki której 
będą możliwe do zrealizowania 
przez dostawców Internetu usłu-
gi do tej pory na naszym terenie 
nieobecne: superszybkie połącze-
nia internetowe, wszelkie usługi 
telekomunikacyjne (telefonia sta-
cjonarna, VOIP, połączenia wideo 
i wideokonferencje), telewizja w 
jakości HD, nieodpłatnego dostę-
pu do Internetu (Hot-Spot) wokół 
większości obiektów użyteczności 
publicznej (urzędy, szkoły, świetli-
ce, biblioteki, ośrodki kultury, itp.). 
Dzięki powstałej infrastrukturze 
zwiększy się również konkurencja 
wśród dostawców infrastruktury, 
dzięki czemu przyczynimy się do 
obniżenia cen dostępu do Interne-
tu. Powstała sieć umożliwi także 
rozwój aplikacji wdrażanych przez 
ośrodki samorządowe na szczeblu 
wojewódzkim, a z których będą 
mogli korzystać nasi mieszkańcy. 
Są to między innymi e-zdrowie i 
e-turystyka. 

   W czerwcu tego roku ruszyły 
prace przy realizacji zadania in-
westycyjnego pn. ”Budowa kana-
lizacji sanitarnej dla miejscowości 
Bobrowice i Rzyszczewo, gm. 
Sławno” w ramach Działanie 3.2.1. 

„Podstawowe usługi dla gospodar-
ki i ludności wiejskiej” Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na 
lata 2007-2013. Przedsięwzięcie 
jest kontynuacją inwestycji re-
alizowanej w latach 2008 – 2009 
polegającej na budowie kanali-
zacji sanitarnej w miejscowości 
Bobrowiczki. Celem operacji jest 

poprawa infrastruktury technicznej 
związanej z gospodarką wodno-
ściekową gminy. Nowo powstała 
sieć zostanie podłączona do kanali-
zacji sanitarnej w mieście Sławno.
    Wykonawcą inwestycji jest 
Przedsiębiorstwo Hydrogeobudo-
wa ze Sławna. Całkowity koszt 
budowy kanalizacji sanitarnej dla 
miejscowości Bobrowice i Rzysz-
czewo wynosi 1.819.170 zł, w tym 
75% kosztów kwalifikowanych sta-
nowi dofinansowanie ze środków 
zewnętrznych.

Sławno

Miliony na 
społeczeństwo 
internetowe

Pomiłowo

Centrum Promocji 
Rzeki Wieprzy

Bobrowice/Rzyszczewo

Budowa kanalizacji

    Pierwszy, na terenie 
gminy Sławno, pomnik 
Jana Pawła II odsłonięto 
w Łętowie. Okazją była 33 
rocznica wyboru Polaka 
na watykański tron. 

   Prawie naturalnej wielko-
ści pomnik Papieża-Polaka, 
wyrzeźbił w klonowym 
drewnie Adam Krzemie-
niec, artysta - rzeźbiarz z 
Gwiazdowa.
   To, że w malutkim Łęto-
wie stanął pomnik, jakiego 
nie ma nawet w Sławnie 
czy Darłowie, to zasłu-
ga sołtysa Karola Kruka, 
który od momentu objęcia 
funkcji cały czas daje im-
pulsy, których efektem jest, 
że Łętowo z dnia na dzień 
zmienia się nie do pozna-
nia (m.in. zbudowano bo-
isko, plac zabaw).  
   - Pomysł zrobienia duże-
go pomnika zrodził się, gdy 
na wiosnę odsłanialiśmy 
dużo mniejszą podobiznę 
Jana Pawła II. Zacząłem 
szukać możliwości zrobie-

nia i udało się – cieszy się 
Karol Kruk.  
   Artystę-rzeźbiarza, soł-
tys znalazł w pobliskim 
Gwiazdowie. Pracę wyko-
nał za darmo. Wykonanie 
postumentu to koszt ce-
mentu i innych materiałów. 
Robocizna to współpraca 
mieszkańców wsi, których 
Karol zmobilizował do 
współdziałania. 
   Postawiony obok miej-
scowej kapliczki pomnik 
odsłonili wspólnie Ryszard 
Stachowiak, wójt gminy 
Sławno oraz Wiktor Posnik, 
proboszcz parafii Przemie-
nienia Pańskiego w Żuko-
wie. Poświęcił go ksiądz – 
prałat Marian Dziemianko. 
Okolicznościowe pieśni 
odśpiewały łętowskie dzie-
ci, a wiersz o Janie Pawle 
II wygłosił Paweł Sobczak, 
początkujący poeta z Łęto-
wa. Przedtem w świetlicy 
wiejskiej została odpra-
wiona msza święta.  

(sim)

Łętowo

Karol Karolowi pomnik postawił

- Czy sprawy gminy idą w dobrym 
kierunku?

- Uważam, że zdecydowanie tak. 
Gmina ruszyła do przodu. Nie tyl-
ko jeśli chodzi o dokonania admi-
nistracyjno-samorządowe przez co 
rozumiem pozyskiwanie funduszy 
zewnętrznych, a także reformowa-
nie i usprawnianie pracy samego 
urzędu. Ważne, że rozbudziła się 
inicjatywa oddolna. Ludzie sami 
chcą coś zrobić dla swoich miej-
scowości, chcą je upiększać, po-
kazywać dorobek mieszkańców, 
chwalić się dokonaniami. Wiele 
osób angażuje się w różne przed-
sięwzięcia poczynając od drobnych 
imprez z okazji np. Dnia Matki czy 
Mikołajek a na remontach świe-
tlic czy parków kończąc. Kreują 
się „Małe Ojczyzny”. Dobrze 

Budynek Centrum Promocji Rzeki Wieprzy będzie nawiązywał do tradycyjnego na naszym tere-
nie budownictwa szachulcowego. Tu zostanie zlokalizowana świetlica, której w Pomiłowie brak.

Adam Krzemieniec, autor pomnika z synem

Gmina Sławno

Oświata wymaga 
radykalnych rozwiązań

Budynek szkoły w Boleszewie ma już kilkadziesiąt lat 

      Oświata w gminie 
Sławno funkcjonuje na 
bazie 7 szkół podstawo-
wych oraz 2 gimnazjów. 
Większość budynków szkol-
nych stanowią przedwojen-
ne budowle lub budynki z 
lat powojennych nieprzy-
stosowane do potrzeb  
współczesnej szkoły, cha-
rakteryzujące się brakiem 
przestrzennych korytarzy, 
klatek schodowych, małymi 
salami lekcyjnymi,  nieprzy-
stosowanymi szatniami, sto-
łówkami, bibliotekami, bra-
kiem świetlic. 

    W trzech szkołach toale-
ty znajdują się na zewnątrz   
w wolnostojących budyn-
kach. Wiele do życzenia 
pozostawia również infra-
struktura sportowa: jedna 
niepełnowymiarowa sala 
gimnastyczna we Wrześnicy, 
dwa boiska wielofunkcyjne 
oraz przyszkolne boiska tra-
wiaste lub utwardzone nie 
spełniają w pełni potrzeb 
związanych z krzewieniem 
kultury fizycznej. Proble-
mem jest również brak 
przedszkola na terenie gmi-
ny, co powoduje, że część 
rodziców oddaje swoje dzie-
ci do przedszkoli miejskich. 
Jednak dla wielu dzieci w 
wieku 3,4 lat edukacja na 
poziome przedszkolnym jest 
wręcz niedostępna. Dodat-
kowym utrudnieniem jest 

konieczność samodzielnego 
dowożenia dzieci. 
      Sieć szkół (9 szkół) na te-
renie Gminy Sławno jest sys-
temem, który sprawdzał się w 
czasach przy znacznie więk-
szej ilości dzieci. Obecna 
liczba ok. 1000 uczniów we 
wszystkich szkołach wciąż 
maleje. Duża ilość małych  
szkół podstawowych, w któ-
rych średnia liczebność klas 
to 13 osób  pochłania coraz 
większe środki finansowe 
gminy. Oświata z założenia 
powinna być finansowana  
z subwencji oświatowej, 
którą otrzymuje gmina z bu-
dżetu Państwa. W 2011 roku 
całkowite koszty oświaty 
wyniosą ponad 11 mln. zł. 
z czego ok. 5 mln. zł gmi-
na Sławno musi pokryć z 
dochodów własnych. W po-

równaniu gminy wiejskie o 
podobnej ilości dzieci do-
płacają do oświaty średnio 
2 – 2,5 mln zł.
Poprzez swoje decyzje, wła-
dze gminy planują doprowa-
dzić finansowanie oświaty 
do poziomu umożliwiają-
cego realizację z własnych 
funduszy również innych 
zadań ustawowych gminy 
tj. budowy i remontu dróg, 
oświetlenia, utrzymania 
świetlic wiejskich, działal-
ności kulturalnej i sportowej, 
utrzymania czystości, po-
rządku itd .
       Likwidacja szkół w Gwiaz-
dowie i Boleszewie zra-
cjonalizuje system oświaty  
i jego finansowanie. Reduk-
cja ilości szkół oraz zatrud-
nienia nie wpłynie negatyw-
nie na poziom nauczania. 

Zaoszczędzone środki fi-
nansowe, zostaną wykorzy-
stane na rozbudowę szkół 
(sale gimnastyczne, boiska 
wielofunkcyjne), organiza-
cję zajęć dodatkowych dla 
zainteresowanych uczniów, 
utworzenie gminnego przed-
szkola.
        W budynkach zlikwido-
wanych szkół zaproponowa-
ne zostaną:

- w Boleszewie – w dobu-
dowanej części utworzenie 
świetlicy środowiskowej, a 
w przypadku powstania no-
wego stowarzyszenia udo-
stępnione zostaną kolejne 
pomieszczenia na prowadze-
nie działalności, 

- w Gwiazdowie -  utworze-
nie przedszkola gminnego 
(9 godzinnego), utworzenie 
ośrodka zdrowia.      Artur Ciróg                               

    Nowoczesny obiekt sztuki inży-
nieryjnej powstaje w Pomiłowie. 
Obok śluzy na rzece Wieprzy, fir-
ma Olszewski i synowie buduje 
przepławkę umożliwiającą rybom 
wędrówkę wzdłuż rzeki na tarło i 
żerowiska. Przepławka będzie wy-
posażona w elektroniczny system 
monitoringu tj. rejestratory i ka-
mery wideo oraz ultradźwiękowe 
skanery, który pozwoli na ustalenie 
ilości, wielkości i gatunku przepły-
wających tamtędy ryb. W ciągu 
dwóch lat w województwie zachod-
niopomorskim ma powstać sześć 
takich obiektów. Koszt tego budo-

wanego w Pomiłowie to 1,4 mln 
zł.  Program realizowany jest przez 
Zachodniopomorski Zarząd Melio-
racji i Urządzeń Wodnych. Łącznie 
będzie kosztował blisko 10 mln zł 
i zostanie całkowicie sfinansowany 
ze środków Programu Operacyjne-
go - Zrównoważony rozwój sek-
tora rybołówstwa i nadbrzeżnych 
obszarów rybackich 2007-2013. 
Po zakończeniu inwestycji, pro-
gram unijny zakłada późniejsze fi-
nansowanie badań naukowych mi-
grujących ryb. Inwestycja ma być 
zakończona do 15 czerwca 2012r. 
                                            (rsz)

Pomiłowo

Przepławka ułatwi 
tarło łososiom

     W połowie 2011 roku samorząd 
gminny podjął działania zmierza-
jące do ustanowienia herbu, flagi i 
pieczęci Gminy Sławno. Opraco-
wane projekty zostały skierowane 
w październiku br. do Ministerstwa 
Spraw Wewnętrznych, celem uzy-
skania opinii Komisji Heraldycznej 
na temat ich zgodności z zasadami 
heraldyki i weksylologii. Pozytyw-
na decyzja Komisji umożliwi Ra-
dzie Gminy podjęcie uchwały, na 
podstawie której Gmina Sławno 
będzie miała prawo posługiwania 
się własnymi symbolami, tak jak 
wszystkie pozostałe gminy powiatu 
sławieńskiego. 
       Projekt herbu gminy Sławno jest 
herbem dwupolowym o kształcie 
tarczy hiszpańskiej.  
   Pole górne jest czerwone. Znajduje 
się na nim srebrny rybogryf, zwró-
cony do prawej strony z wzniesiony-
mi łapami. W lewej łapie trzyma trzy 
złote kłosy, które symbolizują domi-
nujący, rolniczy charakter gminy. 

Rolnictwo to podstawowa gałąź go-
spodarki gminy, a grunty rolne zaj-
mują ponad połowę jej powierzchni. 
Rybogryf natomiast, znajdował się 
w herbie możnowładców pomor-
skich braci Święców, którzy władali 
w XIV stuleciu ziemią sławieńską, a 
więc i terenem obecnej gminy. 
     Pole dolne herbu przedstawia 
na zielonym tle niebieską wstęgę 
rzeki Wieprza, która odegrała dużą 
role w historii gminy. Zaopatrywa-
ła mieszkańców w ryby, stanowiła 
dogodną drogę wodną prowadzącą 
do portu w Darłowie. Zielony kolor 
dolnego pola symbolizuje lasy, w 
które gmina Sławno jest szczególnie 
bogata. Obok terenów rolnych lasy 
dominują w gminie. W projektach 
flagi i pieczęci Gminy Sławno wy-
korzystano te same elementy, które 
zawiera projekt herbu.
    Projekt herbu Gminy Sławno zo-
stał zaprezentowany mieszkańcom 
podczas tegorocznych dożynek w 
Bobrowicach.

Gmina Sławno

Będzie herb, flaga i pieczęć

Projekt pieczęci Gminy Sławno, a tak ma wyglądać jej herb

Flaga nawiązuje do rolniczego charakteru gminy

To jedno z ostatnich zdjęć z budowy. W czwartek 15.12 przepławka 
została odebrana przez inspektora nadzoru

działa wiele stowarzyszeń. Zresztą 
współpraca z nimi układa się bar-
dzo dobrze. Właśnie ich działanie 
jest przykładem, że przy małych 
środkach finansowych ale dużym 
zaangażowaniu ludzi można wiele 
osiągnąć.

- Startowała Pani z innego ugrupo-
wania niż wójt.  Można nawet po-
wiedzieć, że było to ugrupowanie 
opozycyjne w stosunku do wybra-
nego włodarza gminy. Jak teraz 
układa się współpraca?

- Bardzo dobrze. Co innego czas 
wyborów, a co innego codzienność. 
Wybory się skończyły i trzeba się 
brać do roboty. Nie ważne, czy się 
kochamy, czy nie, ale ważne jest 
abyśmy współdziałali dla dobra 
gminy i byli w stosunku do siebie 
uczciwi.

- Czego należy życzyć Pani i gmi-
nie w nowym nadchodzącym 2012 
roku?

- Sobie przede wszystkim zdrowia. 
A samorządowi spokoju, bo to jest 
podstawa do rozwoju. Życzę także 
zrozumienia dla podejmowanych 
działań oraz siły w pokonywaniu 
przeszkód, bo przed sławieńskim 
samorządem gminnym jeszcze 
wiele trudnych decyzji.

Rozmawiał Mieczysław Siwiec

Drodzy mieszkańcy.
     Minął właśnie rok od objęcia 
przeze mnie stanowiska Wójta Gmi-
ny Sławno oraz wyboru nowej Rady 
Gminy.  Ten okres to czas zapozna-
nia się z problemami, analizy stanu 
naszej gminy, szkół, dróg, mieszkań 
oraz wielu innych dziedzin życia 
społecznego. To czas zmian ewolu-
cyjnych a nie rewolucji. Jaki był ten 
rok dla gminy Sławno? 
To przede wszystkim czas przemia-
ny pokoleniowej w Radzie Gminy 
oraz w urzędzie. W skład nowej rady 
weszło aż 9 nowych radnych, którzy 
wnieśli nowe spojrzenie na funkcjo-
nowanie i rozwój gminy. Wraz z Pa-
nem wójtem Wojciechem Stefanow-
skim, z urzędu gminy i gminnego 
zespołu oświaty odeszło na emery-
turę 8 osób. W sposób łagodny udało 
się dokonać zmiany pokoleniowej w 

To czas ewolucji, a nie rewolucji
urzędzie. Na ich miejsce zostali 
zatrudnieni nowi, zdolni i kom-
petentni pracownicy. Niestety w 
kolejnych ogłaszanych konkur-
sach na pracowników pojawia 
się bardzo niewielu kandydatów 
z terenu gminy Sławno. Okazało 
się, że z nowym zespołem pra-
cowników możliwe jest efek-
tywne pozyskiwanie funduszy 
zewnętrznych na niespotykaną 
dotychczas skalę. 
Łącznie w 2011 roku gmina uzy-
skała dotacje w kwocie 6,5 mln 
zł przy planowanym budżecie 
rocznym 23 mln zł. Na począt-
ku roku podjęliśmy decyzję o 

budowie we Wrześnicy kompleksu 
boisk w ramach programu „Moje 
boisko - Orlik 2012”, na którą otrzy-
maliśmy aż 833 tyś. zł dotacji. Sfi-
nansowaliśmy też budowę boiska 
wielofunkcyjnego w Sławsku (194 
tyś. zł dotacji). Wykonany został 
I etap sieci kanalizacyjnej Bobro-
wice – Rzyszczewo i I etap zago-
spodarowania terenu nad jeziorem 
Łętowskim. Na II etap obejmujący 
budowę pomostu, plaży i placu za-
baw, otrzymamy dotację ze środków 
unijnych w kolejnym roku budże-
towym. Pomyśleliśmy również o 
strażakach – wykonano ocieplenie 
i nową elewacje remiz OSP w Bo-
browicach i Gwiazdowie. Mając na 
uwadze rozwój informatyzacji, ra-
zem z radnymi podjęliśmy decyzję 
o budowie w partnerstwie z sąsied-
nimi gminami sieci Internetu szero-

kopasmowego. Zgodnie z założenia-
mi za 2 lata w każdej miejscowości 
naszej gminy powinien być możli-
wy tani dostęp do Internetu. Projekt 
będzie realizowany w ok. 75% z 
pieniędzy unijnych. Dzięki człon-
kostwie w Darłowskiej Lokalnej 
Grupie Rybackiej uzyskaliśmy do-
finansowanie w kwocie 633 tys. zł 
na budowę Centrum Promocji Rzeki 
Wieprzy w Pomiłowie, które będzie 
służyło mieszkańcom również, jako 
świetlica. Jak widać rok 2012 będzie 
czasem realizacji szeregu inwestycji, 
wśród których znajdą się również 
inwestycje w infrastrukturę drogo-
wą. Planujemy przebudowę dróg 
w Sławsku, Gwiazdowie i w Janie-
wicach. Tą ostatnią sfinansujemy 
przy współudziale środków urzędu 
marszałkowskiego i Nadleśnictwa 
Sławno. Będziemy także partycy-
pować w kosztach remontu drogi 
powiatowej z Grzybna do Starego 
Krakowa. Mając na uwadze bez-
pieczeństwo użytkowników dróg 
znacząco zwiększyliśmy środki 
finansowe na ich bieżące utrzyma-
nie.  Planujemy remonty świetlic w 
Tychowie, Noskowie, Janiewicach i 
Boleszewie. Niestety nie udało się 
uzyskać dotacji na remonty świetlic 
we Wrześnicy i Warszkowie. Błędy 
w dokumentacji i nieuregulowane 
sprawy własności gruntów zmusiły 
nas do wycofania wniosków o dota-
cje złożonych w 2010 roku.  
Głośnych echem odbiły się 3 duże 
gminne imprezy, które mogą stano-

wić w przyszłości wizytówkę naszej 
gminy. Myślę o dożynkach w Bo-
browicach i Bobrowiczkach (uznane 
w lokalnej prasie za najlepsze w po-
wiecie), festynie gminnym „Łętow-
skie wianki” oraz reaktywowanym 

„Biegu wokół Jeziora Łętowskiego”. 
Sukcesem jest wg mnie przejęcie 
lub zaawansowany proces przejęcia 
szeregu działek od Agencji Nieru-
chomości Rolnych (drogi, działki, 
na których stoją obiekty szkolne, 
boiska, tor w Radosławiu), od PKP 
(tor kolejowy do Korzybia) oraz od 
Powiatu Sławieńskiego. Do chwili 
obecnej przejęliśmy 8 z 22 działek o 
powierzchni 41 hektarów i planuje-
my dalsze przejęcia.
  Konieczne oszczędności 
zaczęliśmy od redukcji etatów w ze-
spole oświaty, obniżki płac w urzę-
dzie i zespole oraz redukcji etatów 
w obsłudze administracyjnej szkół. 
Rok obecny to początek spłaty kre-
dytów i pożyczek zaciągniętych 
przez gminę w latach 2009 i 2010. 
Czy Radni i ja byliśmy w pełni 
świadomi stanu potrzeb i finansów 
gminy przy obejmowaniu funkcji? 
Odpowiem, że nie. Na realizację 
oczekiwały pilne inwestycje z na-
kazami organów nadzoru: budowa 
stacji uzdatniania wody w Gwiazdo-
wie, remont wiaduktu kolejowego 
i mostu we Wrześnicy. Budżet na 
2011 rok zakładał nierealne dochody 
w kwocie 790 tyś. zł ze sprzedaży 33 
działek nieuzbrojonych nad jezio-
rem Łętowskim.  Zdecydowaliśmy 

nie dokonywać obecnie sprzedaży 
tych działek.  Pilnych remontów 
wymaga część budynków szkolnych, 
świetlic, i szczególnie mieszkań 
gminnych. Nie zastaliśmy żadnego 
gotowego projektu budowlanego, 
braki dotyczyły szeregu obowiąz-
kowych dokumentów budowlanych 
dla budynków. Nie jest to krytyka 
mojego poprzednika, ale określenie 
stanu wyjściowego. Nadchodzące 
lata to kolejne nowe wydatki, na 
które z pewnością nie otrzymamy 
wystarczających środków. Analiza 
kosztów i pilnych potrzeb spowo-
dowała, że podjąłem trudną decyzję 
o zaproponowaniu Radzie zmian 
w systemie oświaty. Dziś wiem, że 
popełniłem duży błąd przed wybo-
rami twierdząc, że „…nie widzę na 
dzień dzisiejszy potrzeby likwidacji 
szkół”. Dziewięć szkół z dużymi 
potrzebami inwestycyjnymi, szyb-
ko rosnące koszty ich utrzymania, 
malejąca liczba uczniów w klasach 
i sytuacja, w której co druga zło-
tówka w wydatkach bieżących jest 
przeznaczana na gminną oświatę, 
gdy średnio gminy wiejskie prze-
znaczają, co 3 złotówkę na oświa-
tę, to fakty które doprowadziły do 
podjęcia przez Radę Gminy decyzji 
o likwidacji szkół w Gwiazdowie i 
Boleszewie. Są to bolesne decyzje, 
szczególnie dla Boleszewa. Na ba-
zie budynku szkoły w Gwiazdowie 
planujemy stworzyć przedszkole 
gminne, bardzo potrzebne dla dzieci 
oraz filię ośrodka zdrowia. W Bo-

leszewie proponujemy stworzenie 
w części budynku świetlicy śro-
dowiskowej i klubu dla młodzieży. 
Wszystko będzie zależało od zain-
teresowania mieszkańców. Radni 
podjęli te niepopularne decyzje po 
wielu spotkaniach z mieszkańcami, 
nauczycielami, dyskusjach i anali-
zach. Do konieczności likwidacji 
szkół nie miał zastrzeżeń również 
kurator oświaty.
Dziękuję w imieniu Radnych oraz 
własnym za liczne wyrazy poparcia 
dla naszych poczynań. Przeprasza-
my osoby, których nasze decyzje 
dotknęły bezpośrednio i pośrednio. 
Dziękuję Radnym, którzy dużo cza-
su i energii poświęcili na sprawy 
związane z Naszą Gminą i podjęli 
się dokonania zmian. Przyszły rok 
to rok 20-lecia powstania samo-
dzielnej jednostki -  Gminy Sław-
no. Będzie to czas przygotowań 
do rewolucji w systemie odbioru 
odpadów od mieszkańców oraz rok 
zmian w wielu innych dziedzinach 
funkcjonowania gminy. Zaproponu-
ję Radzie przyjęcie własnego herbu, 
z którym mam nadzieje będą iden-
tyfikować się wszyscy mieszkań-
cy. Chciałbym jednak, aby przede 
wszystkim obfitował w nowe inwe-
stycje i sukcesy.
  Wam, drodzy mieszkańcy Gminy 
Sławno życzę zdrowia, rodzinnych 
świąt Bożego Narodzenia i pomyśl-
ności w Nowym Roku.   

Ryszard Stachowiak 
Wójt Gminy Sławno

Potrzeba siły i wytrwałości
Rozmowa z Martą Hołowatą, Przewodniczącą Rady Gminy
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      Pierwsza sobota września 
była świętem rolników i miesz-
kańców gminy Sławno – przy 
wspaniałej, słonecznej pogo-
dzie odbyły się w Bobrowicach 
Dożynki Gminne. 
  Organizatorami święta 
plonów był Urząd Gminy 
Sławno oraz Rady Sołec-
kie Bobrowic i Bobrowiczek.  
Dożynki rozpoczęły się koro-
wodem dożynkowym, który 
przy akompaniamencie Orkie-
stry Dętej im. Ziemi Sławień-
skiej przemaszerował spod 
szkoły w Bobrowicach na plac 
sportowy. Przygotowane przez 
sołectwa gminy Sławno prze-
piękne wieńce dożynkowe, sta-
nowiące najbarwniejszą część 
korowodu zostały ustawione 
przed ołtarzem polowym. 
    O godzinie 13 odprawio-
no mszę świętą, celebrowaną 
przez ks. Mateusza Krzywic-
kiego Proboszcza Parafii pw. 
św. Antoniego Padewskiego w 
Sławnie. 
      Po mszy świętej nastąpi-
ło oficjalne otwarcie imprezy, 
podczas którego starostowie 
dożynek Agata Ozdoba – soł-
tys wsi Bobrowice oraz Kazi-
mierz Kantowicz – sołtys wsi 
Bobrowiczki przekazali chleby 
dożynkowe na ręce pani Mar-
ty Hołowatej – przewodniczą-
cej Rady Gminy Sławno oraz 
Ryszarda Stachowiaka, wójta 
Gminy. Wójt powitał zaproszo-
nych gości, wśród których zna-
leźli się m. in. przedstawiciele 
sejmu i senatu – poseł na Sejm 
RP Wiesław Suchowiejko i Se-
nator RP Piotr Zientarski oraz 
przedstawiciele samorządu 
województwa w osobach Wi-
cemarszałka Województwa Za-
chodniopomorskiego Andrzeja 
Jakubowskiego, Członka Zarzą-
du – Jana Krawczuka i Radnej 
Sejmiku – Magdaleny Gąsec-
kiej. W dożynkach gminnych 
uczestniczyli również przedsta-
wiciele samorządu powiatowe-
go: Przewodniczący Rady Po-
wiatu – Wojciech Stefanowski 
i Iwona Najda – Wicestarosta 
oraz władze sąsiednich samo-
rządów gminnych: Burmistrz 
Miasta Darłowo – Arkadiusz 
Klimowicz i Z-ca Wójta Gmi-
ny Postomino – Adam Drapała.  
Po zakończeniu części oficjal-
nej sławieńska orkiestra dęta 
dała półgodzinny koncert dla 
publiczności zgromadzonej na 
uroczystościach, a następnie 
na scenie pojawiły się dzieci ze 
świetlicy w Kwasowie w przed-
stawieniu kukiełkowym „Jaś i 
Małgosia”. W części rozryw-
kowej nie mogło oczywiście 
zabraknąć występów zespo-
łów ludowych, wśród których 
znalazły się Wrześniczanki z 
Wrześnicy, Wrzosy z Warsz-
kowa, Sławnianki ze Sławna 
oraz Ostrowianie z sąsiedniej 
gminy Malechowo. Na scenie 
mogliśmy również zobaczyć 
występy dzieci i młodzieży ze 
szkół gminnych: Oli Jabłoń-
skiej ze Szkoły Podstawowej 
w Sławsku, Szymona Bińczy-
ka ze Szkoły Podstawowej w 
Gwiazdowie w towarzystwie 
Bartosza i Aleksandra Gozdal, 
grupy wokalnej ze Szkoły Pod-
stawowej w Bobrowicach oraz 
grupy tanecznej z Rzyszczewa. 
Odbył się również pokaz ra-
townictwa przygotowany przez 
Komendę Powiatową Państwo-
wej Straży Pożarnej w Sławnie.  

Podczas części artystyczno-
rozrywkowej jury oceniało 
przygotowane przez sołectwa 
wieńce dożynkowe, biorąc 
pod uwagę m.in. oryginalność 
pomysłu, wygląd zewnętrzny, 
walory estetyczne, technikę 
wykonania, wykorzystanie w 
kompozycji materiałów zwią-
zanych ze świętem plonów. W 
sumie do konkursu zgłoszono 
12 pięknie wykonanych wień-
ców. Podjęcie decyzji było 
bardzo trudne, ponieważ przy-
gotowanie wszystkich wień-
ców dożynkowych wymagało 
wiele pracy i zaangażowania 
ze strony mieszkańców. Po głę-
bokim namyśle zdecydowano 
jednak, że I miejsce i nagrodę 
w wysokości 1000 zł otrzyma 
Sołectwo Bobrowice, II miej-
sce i 700 zł sołectwo Łętowo, 
a III miejsce i 500 zł sołectwo 
Bobrowiczki. Komisja uzna-
ła również, że na szczególne 
wyróżnienie zasłużyły wieńce 
z Warszkowa i z Wrześnicy.  
Jeszcze trudniejszym zadaniem 
dla komisji konkursowej była 
ocena chlebów zgłoszonych do 
Konkursu na najlepszy chleb. 
Po degustacji wszystkich wy-
pieków zadecydowano, że I 
miejsce przypadło pani Kata-
rzynie Sekulskiej z Radosławia,  
II miejsce pani Halinie Placha 
z Warszkowa, a III miejsce 
pani Teresie Szymborskiej 

z Żukowa. Uznano również, 
że na wyróżnienia zasługują 
pani Elżbieta Suchonowska 
z Bobrowiczek oraz pani Ire-
na Kwiatkowska z Pomiłowa.  
Goście dożynkowi mogli od-
wiedzać liczne stoiska gastro-
nomiczne, wystawy płodów 
rolnych i twórczości artystów 
ludowych oraz zapoznać się 
z ofertą firm i instytucji. Dla 
wszystkich, którzy pojawili się 
w sobotę w Bobrowicach nie 
zabrakło grochówki sponso-
rowanej przez Darłowską Lo-
kalną Grupę Rybacką, chleba 
ze smalcem, kiszonego ogór-
ka, miodu, nalewek i innych 
smakołyków. Na stoiskach 
sołectw sprzedawano wypie-
ki i inne domowe smakołyki. 
Również dla dzieci organiza-
torzy przewidzieli wiele atrak-
cji, wśród których znalazły się 
zamek dmuchany, trampoli-
na, przejażdżki konne i quady.  
O 20.30 rozpoczęła się zabawa 
taneczna, przy akompaniamen-
cie zespołu D&K z Tychowa, 
która trwała do białego rana. 
Organizatorzy jeszcze raz bar-
dzo dziękują wszystkim oso-
bom, firmom i instytucjom za 
zaangażowanie i sponsoring. 
Bez Państwa wsparcia nie by-
łoby możliwe zorganizowanie 
tak wspaniałych dożynek gmin-
nych.

Dożynki Gminne

     W sobotę 25 czerwca 2011 
r. w Łętowie odbył się Gminny 
Festyn na Rozpoczęcie Lata 
Łętowskie Wianki. Imprezę 
otworzyli Wójt Gminy Sław-
no – Ryszard Stachowiak oraz 
Proboszcz Parafii w Żukowie 
ks. Wiktor Pośnik, którzy przy-
witali gości i życzyli wszystkim 
dobrej zabawy. 
     W ramach festynu odbyły się 
Zawody NORDIC WALKING 
o Puchar Wójta Gminy Sławno 
oraz Turniej Sołectw, w którym 
udział wzięło 10 drużyn repre-
zentujących następujące sołec-
twa z terenu gminy Sławno: 
Bobrowice, Brzeście, Gwiaz-
dowo, Janiewice, Kwasowo, 
Łętowo, Radosław, Warszkowo, 
Wrześnica oraz Żukowo.
        Sołectwa konkurowały ze 
sobą w sześciu konkurencjach 
sportowych, dwóch konkur-
sach kulinarnych, konkursie 
na najładniejsze stoisko oraz 
najciekawiej przygotowany 
obrzęd puszczania wianków. 
Wśród konkurencji sportowych 
największym zainteresowa-
niem cieszyło się siłowanie 
na rękę oraz przeciąganie liny. 
Wiele emocji wzbudził również 
sprawnościowy tor przeszkód 
oraz piłowanie drzewa piłą 
ręczną. Do konkursu kulinar-
nego zgłoszono tak wiele po-
traw, że komisja konkursowa 
miała problem z wyborem tych 
najsmaczniejszych. W końcu 
zdecydowano, że wszyscy wło-
żyli w pieczenie i gotowanie 
tak dużo pracy, że wszystkim 
należy się jednakowa ocena. 
Na stoiskach przygotowanych 
przez sołectwa można było 
spróbować zarówno potrawy 

konkursowe jak i inne wyśmie-
nite wypieki, nalewek i różne 
specjalności lokalnej kuch-
ni. Komisja konkursowa nie 
była również w stanie wybrać 
najładniejszej panny i najład-
niejszego wianka – wszystkie 
panny zasługiwały na najwyż-
szą ocenę. W związku z tym 
podjęto decyzję, że wszystkie 
sołectwa, które przygotowały 
panny z wiankami otrzymują 
taką samą ilość punktów.
        Po zakończeniu wszyst-
kich konkurencji i podsumo-
waniu punktów okazało się, że 
zwycięzca Turnieju Sołectw 
jest gospodarz festynu – So-
łectwo Łętowo, II miejsce za-
jęły Janiewice, a III Kwasowo. 
Dla trzech najlepszych sołectw 
przygotowano nagrody finanso-
we w kwocie 700, 500 i 300 zł. 
Dodatkowo zwycięzca Turnie-
ju otrzymał przechodni Puchar 
Wójta Gminy Sławno.
      Podczas festynu nie zabra-
kło atrakcji dla dzieci. Oprócz 
udziału w zawodach nordic 
walking mogły korzystać z 
dmuchanej zjeżdżalni, basenu z 
kulkami oraz trampoliny, wziąć 
udział w konkursie plastycz-
nym na temat „Moje wymarzo-
ne wakacje” oraz spróbować 
swoich sił w wytwarzaniu rę-
kodzieła z filcu. 
     Uczestnicy festynu mogli 
również wziąć udział w loterii 
fantowej, z której dochód zasilił 
budżet sołectwa Łętowo. Każdy 
los wygrywał, a na zakończenie 
wszystkie losy wzięły udział w 
losowaniu nagród specjalnych. 
Nagrodę główną – rower ufun-
dowany przez firmę KOSPEL z 
Koszalina - jednego z najwięk-

szych w Europie producentów 
podgrzewaczy wody i elek-
trycznych kotłów centralnego 
ogrzewania oraz producenta 
systemów solarnych, wygrała 
Natalka Jachna z Janiewic.             
   Pozostałe nagrody przekazali 
OptiWood z Łętowa (dwie per-
gole i dwie donice drewniane), 
Gospodarstwo Rybackie z Łę-
towa (dwa razy po 3 kg pstrą-
ga), pan Ryszard Leśniewski z 
małżonką (srebrna biżuteria) 
oraz Jadwiga Grochowalska – 
Prezes Oddziału Okręgowego 
w Sławnie Polskiego Stowa-
rzyszenia Ludzi Cierpiących na 
Padaczkę (pendrive USB).
      Zmaganiom sportowym i 
kulinarnym towarzyszyły wy-
stępy artystyczne dzieci z Łę-
towa, Darii Dydyny z Brześcia, 
Zespołu Ludowego Wrześni-
czanki z Wrześnicy oraz Ze-
społu Ludowego Ostrowianie 
z Ostrowa. Barwną postacią 
festynu był Mr Greg, który wy-
czarowywał najróżniejsze po-
stacie z balonów, a w licytacji 
balonowych stworów zbierał 
pieniądze dla osób niepełno-
sprawnych – pasjonatów dys-
cypliny nordic walking. Przed 
zgromadzoną publicznością 
w pokazie sztuk walki zapre-
zentowali się członkowie Sła-
wieńskiego Klubu Karate pod 
kierownictwem pana Marcina 
Chruszcz.
   Podsumowaniem występów 
był koncert Olgi Mazur z Kwa-
sowa, która skutecznie zachę-
ciła uczestników festynu do 
tańca. Impreza zakończyła się 
dyskoteką trwającą do białego 
rana.

Łętowskie wianki

W sobotę, 22 października, Ochotnicza Straż Pożarna we Wrześnicy obchodziła jubileusz 65-lecia działalności.
Uroczystość rozpoczęła się przemarszem pocztów sztandarowych i pododdziałów gminnych jednostek Ochot-
niczych Straży Pożarnych oraz zaproszonych gości przy akompaniamencie Orkiestry Dętej im. „Ziemi Sławień-
skiej” z placu remizy strażackiej do kościoła pw. Matki Boskiej Ostrobramskiej we Wrześnicy, gdzie ks. Cezary 
Filimon odprawił Mszę świętą w intencji Strażaków i ich Rodzin.
Po nabożeństwie korowód strażaków i zaproszonych gości oraz mieszkańców Wrześnicy przemaszerował na 
świątecznie przygotowany plac przy remizie. Najbardziej doniosłym momentem była ceremonia nadania OSP 
Wrześnica odznaczenia brązowego medalu za zasługi dla pożarnictwa oraz dekoracja sztandaru. Następnie wrę-
czono indywidualne odznaczenia druhnom i druhom z OSP Wrześnica oraz członkom Młodzieżowych Drużyn 
Pożarniczych. Wręczenia odznaczeń dokonali druh Henryk Lompert – przedstawiciel Prezydium Zarządu Od-
działu Wojewódzkiego ZOSP RP w Szczecinie i prezes Zarządu Oddziału Powiatowego ZOSP RP w Sławnie 
oraz druh Ryszard Stachowiak – prezes Zarządu Oddziału Miejsko-Gminnego ZOSP RP w Sławnie.
W dalszej części uroczystości Ryszard Stachowiak, wójt gminy Sławno i Marta Hołowata – przewodnicząca 
Rady Gminy Sławno złożyli życzenia z okazji jubileuszu jednostki, wręczając sprzęt pożarniczy w postaci moto-
pompy do pompowania wody czystej i zabrudzonej. Jubilatom oficjalne życzenia złożyli również: Henryk Lom-
pert – prezes Zarządu Oddziału Powiatowego ZOSP RP w Sławnie, Wojciech Stefanowski – przewodniczący 
Rady Powiatu w Sławnie, Krzysztof Pietruszka – zastępca komendanta Powiatowego PSP w Sławnie. 

Pan Jan Wąsik z Boleszewa jest najstarszym mieszkańcem gminy Sławno. 14 lipca obchodził 103 urodziny. Z tej 
okazji dostojnemu jubilatowi wizytę złożyli Ryszard Stachowiak, wójt gminy Sławno, Artur Ciróg zastępca wójta 
oraz Stefan Łoś, wiceprzewodniczący Rady Gminy, którzy przekazali panu Janowi kwiaty, upominki oraz gorące 
życzenia dalszych długich lat w zdrowiu i szczęściu rodzinnym.

103 lata najstarszego 
mieszkańca gminy Sławno!

65 lat OSP Wrześnica

W pierwszych dniach czerwca br. na boisku w Janiewicach odbyły się Gminne Zawody Sportowo-Pożarnicze 
zorganizowane przez Wójta Gminy Sławno, Zarząd Miejsko-Gminny Związku OSP oraz OSP Janiewice. Zawo-
dy rozpoczęły się przemarszem przez wioskę na boisko sportowe jednostek OSP, zaproszonych gości i miesz-
kańców gminy, przy akompaniamencie Orkiestry Dętej im. Ziemi Sławieńskiej. W zawodach wzięły udział 22 
drużyny z siedmiu jednostek OSP – łącznie startowało 176 osób. Zawody sportowo-pożarnicze zakończono 
tradycyjnie kąpielą w basenie strażackim pełnym wody oraz poczęstunkiem dla zawodników.
Zwycięscy pierwszych miejsc w roku ubiegły i bieżącym wystartowali w tegorocznych zawodach powiatowych, 
które odbyły się w drugiej połowie czerwca br. Drużyny z OSP Janiewice i OSP Bobrowice zdobyły pierwsze 
miejsca w trzech kategoriach wiekowych. W sumie Gmina Sławno w powiatowych zawodach sportowo pożar-
niczych wywalczyła 8 medali.

Strażackie Święto w Janiewicach

Chleby dożynkowe przekazano na ręce Marty Hołowatej – 
przewodniczącej Rady Gminy Sławno oraz Ryszarda Stacho-
wiaka, wójta gminy Sławno

Dożynkowy korowód, jadąc w bryczce, prowadzili starostowie dożynek: Agata Ozdoba – sołtys wsi Bobrowice 
oraz Kazimierz Kantowicz – sołtys wsi Bobrowiczki

Na scenie prezentowały się zespoły z całej gminy.....

.... a przed sceną wieńce dożynkowe ze wszystkich sołectw Imprezę między innymi uświetnił występ zespołu Ostrowianie

Puszczanie wianków przez dziewczęta nawiązuje do starosłowiańskiej tradycji



      Na początek Chomiec osa-
da leśna przy brukowej drodze z 
Janiewic do Polanowa. Została 
założona w XIX w. przez Adama 
Podewilsa jako folwark służący 
Krągowi. W pobliżu jedno z naj-
ładniejszych miejsc w powiecie 
sławieńskim - leśniczówka nad 
jeziorem Chomiec. Przez miej-
scowych popularnie zwana „koz-
drówką”. Nazwę tę wymyślił An-
drzej Różycki, były nadleśniczy 
Nadleśnictwa 
Sławno, a po-
chodzi ona 
od nazwiska 
I sekretarza 
Komi t e tu 

Wojewódzkiego PZPR w Kosza-
linie Władysława Kozdry (*1920 

– zm. 1986), który w latach 70. 
XX wieku miał tu swój domek 
myśliwski. Wtedy to leśniczów-
ka została odizolowana od świata 
zewnętrznego i stanowiła miejsce 
wypoczynku partyjnych dygni-
tarzy. Bywali tu wojewodowie 
Stanisław Mach i Jan Stępień, wi-
cepremier Wincenty Kraśko i inni. 
Co ciekawe, jak wspomina Mi-
chał Roman, leśniczy z Janiewic, 
sam Kozdra był tu może 4-5 razy. 
Na początku lat 80. XX w. obiekt 
z powrotem został przekazany 
Lasom Państwowym, a sekretarz 
Kozdra na podstawie wyników 
kontroli Najwyższej Izby Kontroli, 

został oskarżony o przywłasz-
czenia na kwotę 750 tysięcy 

złotych i wydalony z partii. 
Uchwały o wydaleniu, pod-
jętej przez struktury woje-

wódzkie partii, nie zatwierdziła 
Centralna Komisja Kontroli Par-
tyjnej, która początkowo ukarała 
Kozdrę naganą z ostrzeżeniem, 
by kilka miesięcy później podjąć 
decyzję o zatarciu kary. Obecnie 
jest tu leśniczówka Nadleśnictwa 
Sławno. Później korzystali z niej 
m.in. bracia Kaczyńscy. 
          W pobliżu jedno z ciekaw-
szych miejsc w gminie Sławno - 
przydrożna kapliczka na drzewie.  
Jej powstanie związane z historią, 
jaka przydarzyła się Wacławowi 
Krajewskiemu, pierwszemu na 
Chomcu polskiemu leśniczemu. 
Opowiada Michał Roman, le-
śniczy z Janiewic: Był rok 1946. 
Wacław Krajewski mieszkał w le-
śniczówce nad jeziorem z rodziną 
Schonera, byłego niemieckiego 
leśniczego: jego żoną, dwojgiem 
dzieci oraz teściową. Niemiecki 
leśniczy służył w SS i według słów 
rodziny zaginął gdzieś na wojnie. 
Pewnego dnia w Nadleśnictwie 
Żukowo, nadleśniczy Fidlerowicz 
zwołał naradę. Uczestniczył w 
niej Krajewski, który wcześniej 

umówił się z jednym z kole-
gów na obchód lasu. Zwykle takie 
narady trwały kilka godzin. Tym 
razem nadleśniczy spotkanie za-
kończył po kilkunastu minutach. 
Krajewski wracał do domu, ale 
przed samymi drzwiami, nagle 
doznał dziwnego uczucia: coś ka-
zało mu zawrócić. Cofnął się pod 
starą, rosnącą w pobliżu sosnę. 
Tam zaczekał na umówionego ko-
legę. Ten przyszedł po kilkudzie-
sięciu minutach. Razem poszli do 
domu. Nic nie znaleźli, jedynie 
mieszkające w leśniczówce dwie 
Niemki oraz ich dzieci. Kilka mie-
sięcy potem, Niemki wyjeżdżały 
na zachód. Wtedy to teściowa 
wyznała, że w dniu gdy Krajew-
ski przedwcześnie wrócił z narady, 
bardzo żarliwie modliła się, aby 
nie wszedł dośrodka, bo w domu 
przebywał Schoner, ukrywający 
się w bunkrach, w okolicy jeziora. 
Do własnego domu przychodził 
po kryjomu po żywność, za każ-
dym razem, gdy polski leśniczy 
wychodził na dłużej. Tym razem 
mogło to skończyć się bardzo tra-

g i c z -
nie. 
   Wacław Krajew-
ski dowiedziawszy 
się o tym, z wdzięcz-
ności powiesił kapliczkę 
na drzewie, pod którym 
czekał na kolegę. Wisiała do 
1976 r. dziesięć lat później, z 
inicjatywy Andrzej Różyckie-
go powieszono nową. Różycki 
kupił obraz Matki Boskiej, leśni-
czy Józef Tentnowski wyrzeźbił 
kapliczkę a najmłodszy z nich 
Michał Roman powiesił ją na 
drzewie. Kapliczkę poświecił pro-
boszcz z Żukowa – Stanisław Pet-
nik, a Józef Ostrowski, proboszcz 
z Ostrowca zaczął organizować 
mini pielgrzymki do Kapliczki 
Matki Boskiej Królowej Lasu (tak 
została nazwana). Odbywały się 
one w okresie 15 sierpnia, pod-
czas trwania pielgrzymki na Jasną 
Górę. 
Obecnie, od trzech lat księdz 
Wiktor Pośnik, proboszcz z Żuko-

wa, 
or-
gani-
zuje tu 
piel-
grzymki 
parafian. 
Odby-
wają się 
one 3 
maja.
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     Fotografie Doroty Sa-
kowskiej oraz Jerzego Lisa 
najbardziej przypadły do 
gustu komisji rozstrzygają-
cej konkurs fotograficzny 
„Gmina Sławno w obiekty-
wie”.

   Pod koniec czerwca w 

Urzędzie Gminy Sławno, 
odbyło się posiedzenie Ko-
misji Konkursowej powoła-
nej do oceny prac w konkur-
sie fotograficznym „Gmina 
Sławno w obiektywie”. Do 
konkursu nadesłano w su-
mie 30 fotografii 6 autorów. 
      Ostatecznie jury przyzna-

ło dwie równorzędne pierw-
sze nagrody dla Doroty Sa-
kowskiej ze Sławna oraz dla 
Jerzego Lisa z Gwiazdowa, 
który należy do kółka fo-
tograficznego działającego 
przy Stowarzyszeniu Kultu-
ralnym Ziemi Sławieńskiej. 
III nagrodę otrzymał Zbi-

gniew Żebrowski ze Sławna.
   Laureatom serdecznie 
gratulujemy. Jednocześnie 
informujemy, że wszystkie 
nadesłane na konkurs prace 
będą wykorzystane w mate-
riałach promujących walory 
Gminy Sławno.
                             (k)

Konkurs fotograficzny

Obiektywem uchwycili 
piękno naszej ziemi

  Urząd Gminy Sławno chętnie 
wspiera i współpracuje z wie-
loma organizacjami pozarządo-
wymi, działającymi na terenie 
naszej gminy. Coraz więcej jej 
mieszkańców włącza się ak-
tywnie w realizację projektów, 
mających na celu poprawienie 
jakości życia. Budowa boisk, 
rewitalizacja wiejskich par-
ków, czy po prostu organizacja 
rozwijających pasję zajęć - to 
wszystko cele, jakie stawiają so-
bie członkowie tych organizacji. 
W naszej gazecie chcialibyśmy 
przedstawić Państwu dokona-
nia stowarzyszeń, które czynnie 
biorą udział w rozwoju naszej 
gminy. 
   Na początek Stary Kraków i 
Stowarzyszenie na Rzecz Roz-
woju Wsi Stary Kraków. W tym 
roku realizowany jest tam pro-

jekt pt. „Czyn społeczny meto-
dą na zintegrowanie społeczne 
wsi”, który wspiera Darłowskie 
Centrum Wolontariatu, w ra-
mach Programu „Działaj Lo-
kalnie” Polsko-Amerykańskiej 
Fundacji Wolności. Dzięki takiej 
akcji organizatorzy i pomysło-
dawcy projektu mają nadzięję, 
że mieszkańcy wsi nauczą się 
działać razem i docenią wspólny 
wysiłek. Przy okazji poznają się 
bliżej i dadzą dobry przykład są-
siadom z przyległych wsi.
   Celem stowarzyszenia było 
przygotowanie terenu pod bo-
isko wiejskie, a także wybudo-
wanie łewek, stołów  i wiaty. 
 - Z programu „Działaj Lokalnie” 
otrzymaliśmy dofinansowanie w 
kwocie 2500 złotych. Udało nam 
się także pozyskać dodatkowe 
środki od sponsorów:  AB Wood, 

Wasco Aneta Wasylew, Nadle-
śnictwa Sławno, Usługi Spawal-
nicze Badger oraz Urzędu Gmi-
ny w Sławnie – za co serdecznie 
dziękujemy. - mówi Dariusz 
Wasylew, koordynator projek-
tu. - W naszym czynie społecz-
nym, przy pomocy rąk ludzkich 
i sprzętu udało się dokonać rze-
czy prawie niemożliwych: łąkę 

zamieniliśmy w teren nadający 
się na boisko. Mamy drewno 
zakupione w Lasach Państwo-
wych, z którego wykonaliśmy 
ławki i stoły, a także wiatę. Za-
kupiliśmy również stal, mamy  
bramki i słupki, sprzęt, siatki i 
piłki. Ponadto, każde spotkanie 
po ciężkiej pracy kończyło się 
ogniskiem i poczęstunkiem.

Stary Kraków

Zamiast łąki boisko

Miejsca niezwykłe

Chomiec koło Janiewic - cudowna sosna i partyjna kryjówka
 Wiele miejsc w gminie Sławno zasługuje na uwagę. Atrakcyjne 
turystycznie, owiane legendami lub niezwykłymi wydarzeniami 
ciągle czekają na odkrycie. Na naszych łamach będziemy je pre-
zentowali, bo warto popularyzować piękno naszej ziemi.

Michał Roman z leśniczówką na 
Chomcu związany jest od 1971 r.

Kapliczka na 
sośnie koło 
Chomca

Leśniczówka Janiewice nad jeziorem Chomiec, jedno z ładniejszych miejsc w powiecie sławieńskim

Dorota Sakowska: „Cisza wieczorna” Jerzy Lis: „U drzwi Twoich ...”Jerzy Lis: „Żniwa”

Zbigniew Żebrowski: Element ozdobny bramy wjazdowej do pałacu w Tychowie

Gminne 
inwestycje cieszą 
mieszkańców
Mijający rok był okresem boomu inwestycyjnego w 
gminie Sławno. Realizowano szereg mniejszych lub 
większych inwestycji, których efektem jest wiele obiek-
tów służących mieszkańcom. Poniżej fotograficzna do-
kumentacja tego, co udało się zrealizować w 2011 r.

Dzięki funduszom unijnym zagospodarowany został brzeg jeziora 
w Łętowie. Dla przybywających tu turystów przygotowano wiatę, 
miejsca wypoczynku i miejsce pod ognisko. W tym roku planowana 
jest budowa pomostu na brzegu jeziora.

Wyremontowana remiza w Bobrowicach nie tylko upiększa wieś, ale 
służy także strażakom

Remontu doczekała się także remiza w Gwiazdowie, 
Wyremontowane przystanki w Tokarach (po lewej) oraz w Starym Krakowie (po prawej) są udogodnienie, dla tych, którzy korzystają z 
komunikacji autobusowej. 

Ogrodznie przy szkole w Bobrowicach zabezpiecza teren uczniow-
skich gier i zabaw. 

Dwie największe gminne inwestycje: Orlik we Wrześnicy (po lewej) oraz boisko wielofunkcyjne w Sławsku są zaczątkiem nowoczesnej 
infrastruktury sportowej służacej wszystkim mieszkańcom. Na obie te inwestycje gmina dostała 1 mln. 27 tys. zł dofinansowania

Wspólnie pracowali prawie wszyscy mieszkańcy wsi

Ukoronowanie prac: integracyjne ognisko
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Sport

      Na początku tego roku 
Urząd Gminy Sławno wpadł 
na wspaniały pomysł reak-
tywacji rozgrywanego przed 
kilkoma laty biegu dokoła 
jeziora Łętowskiego. 
         Reaktywacja biegu 
miała miejsce 24 wrze-

śnia. Biegacze pokonali 
12-kilometrową, bardzo 
interesującą turystycznie i 
krajoznawczo trasę wokół 
jeziora Łętowskie położo-
nego na Równinie Słupskiej, 
na wys. 37 m (jezioro o pow. 
402 ha). Jezioro Łętowskie 

Bieg wokół 
jeziora Łętowskiego

Piłka Nożna

Dominują Ludowe 
Zespoły Sportowe
    Siedem klubów piłkarskich 
reprezentuje gminę Sławno 
w różnych szczeblach rozgry-
wek. Większość z nich należy 
do zrzeszenia LZS.  
   Najwyżej klasyfikowany 
jest Orzeł Smardzewo, który 
występuje w A – klasie. Po 
rundzie jesiennej zajmuje w 
niej 6 miejsce mając zdoby-
tych 15 punktów i 21 bramek. 
Do lidera – Viktorii II Sianów 
traci 10 punktów. Pozostałe 
nasze zespoły występują w 
B-klasie. Tu grają: Kolorowi 
Rzyszczewo, Błękitni Tycho-
wo, Wrzos Wrześnica, Pogoń 
Noskowo, Tramp Janiewice i 
Derby Gwiazdowo. Trzy nasze 
klubu: Kolorowi Rzyszczewo, 
Błękitni Tychowo oraz Wrzos 
Wrześnica do lidera LZS Ko-
walewice tracą tylko jeden 
punkt.

Najlepszy Klub Kibica mają zawodnicy Wrzosu Wrześnica. Tak zorganizowanego dopingu nie 
ma nawet czwartoligowa Sława-AB Wood Sławno.

       Od kilku lat gmina Sławno jest 
współorganizatorem Powiatowych 
Rajdów Rowerowych. Tradycyjnie 
już, ostatni rajd - „Jesienny Las” 
oraz zakończenie cyklu rowero-
wych imprez ma miejsce w „Hu-
bertówce” w Krakowianach. 

Z roku na rok, w rajdach uczestni-
czy coraz większa ilość osób spra-

gnionych czynnego wypoczyn-
ku i poznania okolic w których 
mieszkają. W tym roku rajdowicze 
zwiedzali także wiele ciekawych 
zakątków w gminie Sławno (m. in. 
jechali do Pomiłowa, Łętowa, Bo-
browic, Wrześnicy, Janiewic itd.) 
Imprezy organizowane są w taki 
sposób, że „dla każdego znajdzie 
się coś miłego”. Oprócz samej 

jazdy rowerem, uczestnicy mogą 
wziąć udział w licznych konkur-
sach z nagrodami (między innymi 
fundowanymi przez Urząd Gminy 
Sławno). Kilka dni temu uzgodnio-
no kalendarz imprez rowerowych i 
rekreacyjnych na rok 2012. 
Już w tej chwili na nie zapraszamy.
                                                    (k)

Rekreacja

Na rowerze poznawaj Naszą Gminę 

Bezpłatnie kastrujemy wiejskie suczki, aby na świat przy-
chodziły tylko szczęśliwe pieski. 
KONTAKT: Lecznica dla zwierząt, 
ul. Mielczarskiego tel. 59 810 77 71.

Darmowa sterylizacja psów

to prawdziwa „perła” Ziemi 
Sławieńskiej, którą niewąt-
pliwie należy promować.  
Do biegu głównego zgłosiło 
się 42 zawodników, do bie-
gów dziecięco młodzieżo-
wych 119. Organizatorzy byli 
przygotowani na taką liczbą 
uczestników i pozytywnie 
zaskoczeni poziomem spor-
towym zarówno biegów 
dziecięco-młodzieżowych 
jak i biegu głównego.  
      Starterem biegu głów-
nego był Jan Krawczuk 
– Członek Zarządu Woje-
wództwa Zachodniopo-
morskiego. Nagrody dla 
najlepszych zawodników 
we wszystkich kategoriach 
wręczał Wójt Gminy Sław-
no Ryszard Stachowiak. 
Organizatorzy mają na-
dzieję, że biegacze wyje-
chali ze Sławna z obrazem 
piękna ziemi sławieńskiej 
oraz sławieńskiej gościn-
ności i z ochotą przyjadą 
za rok na kolejny bieg wo-
kół jeziora Łętowskiego. 
Sponsorami imprezy byli: 
Urząd Marszałkowski Woje-
wództwa Zachodniopomor-
skiego, Przedsiębiorstwo 
Budownictwa Specjalistycz-
nego „Olszewski i Synowie”, 
Bank Spółdzielczy w Sław-
nie, Nadleśnictwo Sławno, 
Sklep Sportowy PUMA, 
Przedsiębiorstwo Usługowo 
– Handlowe „Magda” Zbi-
gniew Kaczmarek
      Organizację zabawy za-
wdzięczamy: Stowarzysze-
niu Na Rzecz Rozwoju Wsi 
Żukowo, Łętowo, Brzeście 
„Mała Ojczyzna”, Urządo-
wi Gminy Sławno, KS Ol-
szewski i Synowie, Ośrod-
kowi Sportu i Rekreacji w 
Sławnie, szkołom z Gminy 
Sławno, a także Ochotniczej 
Straży Pożarnej z Janiewic i 
Gwiazdowa.
      Patronatem Honorowym 
Biegu zajął się Urząd Mar-
szałkowski Województwa 
Zachodniopomorskiego.
                                      (ugs)

W oczekiwaniu na start do biegu głównego

Fragment meczu Pogoń Noskowo - Błękitni Tychowo (0:3)

Rajd „Jesienny Liść”. Grupa rowerzystów dojeżdża do Hubertówki w Krakowianach.

Najmłodsze uczestniczki biegu także otrzymały medale i dyplomy

Azbest usuną za darmo

            W związku z możliwością dofinansowania z Wojewódzkiego Fun-
duszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Szczecinie działania 
związanego z usuwaniem w 2012 roku pokryć dachowych zawierających 
azbest, wszyscy zainteresowani mieszkańcy Gminy Sławno proszeni są 
o złożenie pisemnego wniosku do Urzędu Gminy Sławno w terminie do 
dnia 31.12.2011 r. 
Wszelkich informacji na temat działania można uzyskać w pokoju nr 1 
Urzędu Gminy Sławno lub pod numerem telefonu 059 810 67 01.


